
„Nejde o  to, aby toho bylo méně, co se 
učíme, ale trochu jinak v  jiné struktu-
ře, s  hlubším ponorem do některých 
témat. V  některých věcech prostě do-
jde k  redukci toho rozsahu učiva, kte-
ré dříve bylo pojímáno, jak jsem říkal, 
encyklopedicky,“ uvedl ministr školství 
Mikuláš Bek, podle kterého je nový plán 
a revize evolucí toho, jak by se měly děti 
vzdělávat. 

Nový rámcový vzdělávací program pro 
školy by měl přispět ke snižování nerov-
ností ve vzdělávání a  posílit výuku za-
měřenou na dovednosti. Učit by se podle 
nových učebních plánů mohlo začít v prv-
ních a šestých třídách základních škol na 
dobrovolné bázi od září příštího roku. 
Povinně pak od září 2027. K návrhu změn 
pro základní i  předškolní vzdělávání se 
mohou vyjádřit ve veřejné konzultaci jak 
odborníci, tak ti z řad veřejnosti. Čas na to 
mají do konce května.

Opozice už úplně odložila masku, s níž se ještě nedávno prohlašovala za opozici konstruktivní. Po zkušenostech posledních měsíců 
a  týdnů ji směle můžeme označit za opozici obstruktivní či destruktivní. Příklady z doby nedávné? Přístup hnutí ANO k  tématu 
penzijní reformy a nelegální migrace. 

(Pokračování na str. 2)
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Vít Rakušan

CHCEME PŘIPRAVIT DĚTI 
NA SVĚT. STAROSTOVÉ 
PŘINÁŠÍ ZMĚNY V UČIVU

ZÁKONODÁRCI 
UMOŽNILI PŘIJETÍ 
NOVÝCH PRAVIDEL 
PRO PARTNERSTVÍ 
STEJNOPOHLAVNÍCH 
PÁRŮ
Senát umožnil přijetí nových pravidel 
pro partnerství stejnopohlavních párů 
s většinou práv manželů bez projedná-
ní na své schůzi. Novelu tak dostane 
k podpisu prezident Petr Pavel po 
uplynutí měsíční lhůty, kterou horní 
parlamentní komora na projednávání 
zákonů má. V případě této novely lhůta 
skončila ve čtvrtek 18. dubna.

„Rovnoprávnost a důstojnost lidí je 
pouze jedna,“ zdůraznil Josef Bernard, 
poslanec a předkladatel novely občan-
ského zákoníku ze Starostů. „Své stano-
visko jsem k tomu vyjádřil už mnoho-
krát a byl jsem pro to, aby všichni v této 
zemi měli stejná práva, a stejně tak se 
k tomu postavím, až ta novela přijde,“ 
konstatoval prezident Petr Pavel. 
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Úvodní slovo

OPOZICE NABÍZÍ ŘEŠENÍ, JAKÁ SVĚT NEVIDĚL… 
A NEJSPÍŠ NIKDY NEUVIDÍ
– Vít Rakušan

Nejsou to úplně totožné příběhy, hnutí Andreje Babiše zvolilo rozdílné scé-
náře, jak k neřešení těch problémů přistoupit. Zatímco problematikou udr-
žitelných penzí se rozhodli promlčet, tématem nelegální migrace se zjevně 
hodlají prolhat. Co obě věci spojuje, je postoj: nevíme/neřekneme, jak bychom 
to řešili, ale víme, že vy to řešíte úplně špatně.
Příběh penzí je dostatečně známý: Hnutí ANO se po prvním setkání k pen-
zím u prezidenta dostalo do pasti. Bylo zjevné, že předstírat, že se s důchody 
nemusí dělat nic, už není udržitelné. Jenže cokoliv s nimi dělat znamená na-
hněvat své potenciální voliče, které až dosud udržovali v mylném přesvědče-
ní, že penzijní Titanic je zatím v pohodě a v záchranných člunech je kdyžtak 
místa dost. A tak s výmluvou na výrok z kongresu ODS, že vláda je připrave-
ná reformu penzí prosadit tak či tak, z dalších jednání vycouvali a zaujali 
pozici mrtvého brouka. Brouka Pytlíka, řekl bych: narodil se v kině, všechno 
ví, všude byl… ale problém nakonec musí vyřešit Ferda mravenec.
A přesně o doslova mravenčí práci je druhý zmíněný příklad: ochrana EU 
před nelegální migrací a jejími negativními důsledky. Shodneme se, že mig-
race je problém. Shodneme se, že aktuální stav je nevyhovující (krajně nevy-
hovující!). Shodneme se, že odmítáme povinné přesouvání nelegálních mig-
rantů mezi státy EU, že chceme naopak jejich rychlejší a efektivnější návraty 
přímo z dobře střežených hranic EU. A když po deseti letech, kdy EU v téhle 
věci přešlapovala na místě, konečně přijdeme s posunem k lepšímu, s doho-
dou, která všechno výše uvedené zahrnuje, ANO řekne NE. (Ale nejen ANO 
a  extrémisti, musím konstatovat s  povzdechem a  významným pohledem 
upřeným k většině koaličních europoslanců.) A začnou vymýšlet, co všech-
no je na tom špatně. Respektive: začnou SI vymýšlet, co všechno je na tom 
špatně. A jak BY to mělo být, a jak BY to udělali lépe.
Protože podobně jako se v případě důchodů zdráhají říct: nemáme bezbolest-
né řešení, protože takové řešení neexistuje, zdráhají se v případě migrace 
říct: nechceme být žádným způsobem solidární se zbytkem EU, dejte sem 
dotace, ale svoje problémy si nechte.
Absolutně Nulová Odpovědnost. Tak by se dal tenhle přístup ANO ve zkratce 
pojmenovat. A my na to nesmíme přestat poukazovat a stavět proti té zbabě-
losti a nezodpovědnosti vlastní rozumná, odvážná a udržitelná řešení.
Váš Vít Rakušan

Po osmi úspěšných Debatách bez cenzury v  regionech (vlastně devíti, když počítáme i  břevnovskou debatu s  Ukrajinci!) jsme 
zamířili svoje úsilí na eurovolby. Našeho předsedu Víta Rakušana v  kontaktní kampani vystřídala dvojice tahounů Starostů do 
evropských voleb: lídryně kandidátky Starostů a osobností pro Evropu Danuše Nerudová a dvojka na kandidátce Jan Farský. Jejich 
první zastávkou bylo Brno, kam za nimi přišli diskutovat především mladí lidé. 
„Je radost vidět, že evropská politika dokáže přitáhnout tolik mladých lidí, kteří mají chuť diskutovat. Musím říct, že odpovídat dvě 
hodiny v kuse rozhodně není žádná sranda, a to jsme na to byli s Honzou Farským dva. Mám radost, že zazněla celá řada témat, 
které se týkají naší budoucnosti a jsou nesmírně důležitá - od podpory regionů přes bezpečnost až po zapojení mladých do politiky," 
shrnula Danuše Nerudová svoje pocity z první debaty. 
„Mile mě překvapilo, kolik lidí přišlo. Říká se, že EU nikoho nezajímá. Že je EU nudná a vzdálená. A tady byl přitom narvaný sál.” řekl 
po debatě Honza Farský. “Před začátkem debaty jsem měl trochu obavy, jak se to vyvine. Jestli to nebude příliš vypjaté. Ale ty dvě 
stovky lidí, včetně těch, kteří s námi rozhodně nesouhlasili, nejen že kladli otázky, ale taky poslouchali odpovědi. Což není v dnešní 
době úplně standard. A za to jsem moc rád."

ROZJÍŽDÍME DEBATY BEZ CENZURY S EUROSKEPTIKY

VÍT RAKUŠAN, 
ministr vnitra, předseda hnutí Starostové
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NÁKLADNÍ VODNÍ DOPRAVA V ČESKU MÁ 
POTENCIÁL! ZATÍM ALE NENÍ PŘÍLIŠ NAPLNĚNÝ
– Václav Bernard

V době extrémně přetížené nákladní dopravy na silnicích i želez-
nici zůstává v Česku stále poměrně nevyužitý potenciál vodní pře-
pravy. Ten má význam nejen ekonomický a ekologický, ale rov-
něž může pomoci udržitelnému rozvoji obcí (pracovní příležitosti, 
turismus) podél řeky. Lodní přeprava má schopnost snížit zátěž 
na přetížených suchozemských úsecích a v důsledku toho doká-
že regulovat ceny ostatních druhů dopravy. Pro příklad – jedna 
nákladní loď zvládne přepravit přibližně 1000 tun zboží, což od-
povídá asi 40 kamionům s kapacitou nákladního prostoru 25 tun, 
nebo vlakové soupravě s 22 vagóny o nosnosti 47 tun.
Dlouhodobě řešeným tématem tak v roce 2023 bylo (a nadále zů-
stává) možnost splavnění Labe, přesněji snaha o schválení Bilate-
rální smlouvy mezi ČR a Německem o splavnosti Labe. Po více než 
dvou letech smlouvu dne 7. března 2024 projednala Poslanecká 
sněmovna, která ji předala k finálnímu posouzení Zahraničnímu 
výboru, který ji na svém jednání dne 14. března 2024 jednoznač-
ně podpořil. Úmluva stanovuje pravidla údržby tuzemské vodní 
cesty a její přijetí má zajistit celoročně splavné Labe z Pardubic až 
do Hamburku.
Labská vodní cesta je jediná domácí vodní cesta vedoucí k moři, 
a to až do přístavního území ČR v Hamburku, díky čemuž nabývá 
na svém strategickém významu. Na necelých tisíci kilometrech 
z Pardubic do Hamburku jsou však dva problematické úseky, kte-
ré splavnění Labe zatím brání, a to u Děčína a Přelouče. A právě 
podpora realizace plavebního stupně Děčín (PSD) je jedno z dal-
ších velkých témat, kterému se v posledních týdnech intenzivně 
věnujeme, a  kde nás čeká ještě mnoho práce. Bude nutné najít 
konsenzus s resortem životního prostředí či Agenturou ochrany 
přírody a krajiny ČR.
Ruku v ruce s možností splavnění řeky Labe jde další velké téma 
– výměna přístavních území v Hamburku. Malé okénko do his-
torie. Po první světové válce získalo tehdejší Československo jako 
vítězná mocnost přístup k moři na základě Versailleské mírové 
smlouvy prostřednictvím plavby po mezinárodní řece Labi a ex-
teritoriálního nájmu pozemků ve svobodném pásmu přístavu 
Hamburk, a to v lokalitách Moldauhafen a Saalehafen. Smlouva 
začala platit 02. 11. 1929 a byla uzavřena na 99 let (tedy do roku 
2028) s opčním právem na dalších 50 let. Avšak hamburská met-
ropole se v průběhu historie a vlivem industrializace významně 
proměnila a přístavní prostory a přístup k nim už dávno nevy-
hovují požadavkům a potřebám České republiky ani novodobým 
trendům transportu nejrůznějšího druhu zboží. I proto se začalo 
jednat o směně území.
V roce 2022 tak byla založena mezinárodní pracovní skupina pro 
jednání o výměně přístavních území v Hamburku, která od své-
ho vzniku zasedá v pravidelných cca půlročních intervalech. Po-
slední jednání bylo organizováno v říjnu 2023 v Praze, aktuálně 

Loňský rok přinesl v důsledku intenzivních vyjednávání mnoho legislativních novinek a změn. Ale 
nebyly to pouze úpravy zákonů, co jsme řešili u jednacího stolu, množství debat a výjezdů probíhalo 
v terénu, některé přímo na vodě.

Starostové ve vládě

VÁCLAV BERNARD,
náměstek ministra dopravy

plánováno v květnu 2024 v Hamburku. Nejnověji bylo sjednáno 
Memorandum o porozumění o dalším plánování a technické pro-
veditelnosti projektu nájemních prostor v Kuhwerder Hafen.
Snahou je směnit přístavní území Moldauhafen a Saalehafen za 
přístavní území Kuhwerder Hafen. Nově zvažované území by 
mělo mít 30 tisíc metrů čtverečních s manipulační a skladovací 
plochou, mohly by u něj kotvit nejen říční lodě, ale hlavně i ty ná-
mořní s ponorem do 11 metrů bez omezení jejich výšky. Velkou 
výhodou je, že území má silniční i železniční napojení.
Hamburský přístav je nejen jeden z největších přístavů v Němec-
ku, ale také jeden z nejrušnějších a nejvýznamnějších přístavů 
v Evropě. Je to důležitý obchodní uzel pro přepravu zboží po ce-
lém světě, zejména pro obchod s Evropou a Severní Amerikou. 
Zahrnuje rozsáhlé terminály pro kontejnerovou přepravu, ropné 
terminály, terminály pro přepravu automobilů a další. Je to příle-
žitost, kterou bychom si neměli nechat ujít.
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ZRUŠIT MINISTERSTVO PRO MÍSTNÍ ROZVOJ, 
SLOUČIT OBCE A NA VENKOVĚ ZHASNOUT? 
CESTA VEDE JINUDY 
– Radim Sršeň

Panu ministrovi i všem dalším, kteří s touto myšlenkou souzní, 
doporučuji poptat se evropských partnerů, jak vnímají český 
přístup k  rozvoji regionů. Že máme MMR s  komplexní agen-
dou, které je „ombudsmanem“ obcí, měst a regionů a nositelem 
a koordinátorem strategií a nástrojů vyváženého regionálního 
rozvoje, se dává nejen v Evropě za příklad. Zcela bez  nadsázky.
Jak to vypadá, když se místní rozvoj podcení, se člověk bohužel 
snadno přesvědčí na venkově či v periferních regionech Itálie, 
Španělska nebo USA. Nerad bych, aby to dopadlo stejně i u nás. 
Když zhasneme na MMR, tak zhasneme pomyslně i nad rozvo-
jem regionů.
Je to paralela k jinému „výkřiku do tmy“ – návrhům na nucené 
slučování obcí. Myslím, že to zejména ty z vás, kteří jako já pů-
sobíte na radnici, zvedá ze židle.
Ano, máme na 6250 obcí. Ano, je to hustá síť. Ale v tom je pře-
ci také její síla a naše bohatství. V každé starostce a starostovi 
(a dalších zastupitelích) máme člověka, který se stará o svěřené 
území a jeho rozvoj. Často to jsou obrovští srdcaři, kteří znají 
svou obec do puntíku a doslova pro ni dýchají a pracují denno-
denně i desítky let. 
Tohle chceme zahodit a  vytvářet nějaké obecní „slepence“?! 
Nikdy to nebude fungovat. Registruji údajné úspory ve výši 10 
miliard korun, ale jak k tomu ekonomičtí experti dospěli, ne-
tuším. Ne všechno, co vypadá líbivě na papíře, bude fungovat 
v  praxi. Věřím, že nucené slučování obcí je pro nás červená 
čára, která se prostě nepřekročí.
Naopak dobrovolná spolupráce – a slovo dobrovolná dvakrát 
podtrhuji – je skvělý nástroj, jak existenci malých obcí zacho-
vat. Místní akční skupiny, které jsou naše rodinné stříbro a v je-
jichž šíři využití jsme jednička v Evropě, společenství obcí či 
metropolitní spolupráce – to jsou nástroje, které pomohou řešit 
výzvy, jež jsou nad síly jednotlivých obcí. Mohou se dělit o řadu 
nákladů a spolupracovat například v oblasti létajícího úřední-
ka, školství, dopravy, odpadového hospodářství či sociální ob-
lasti. Řadu takových iniciativ dnes dokážeme podpořit z projek-
tů MMR i fondů EU.
Kandiduji za naše hnutí jako čtyřka do Evropského parlamen-
tu. Regionální rozvoj a zvyšování jeho efektivity jsou témata, 
která patří k mým absolutním prioritám. Čekají nás náročné 
debaty o budoucnosti kohezní politiky EU, do kterých bych se 
rád intenzivně zapojil, stejně jako do problematiky rozvoje ven-
kova, měst a krajů, přeshraniční spolupráce, podpory slabších 
regionů a řešení prohlubujících se rozdílů v kvalitě života ob-
čanů EU.

Starostové ve vládě

RADIM SRŠEŇ,
starosta obce Dolní Studénky, 
náměstek ministra pro místní rozvoj

A  jednou z  cest, jak efektivnější podpory venkovský regionů 
dosáhnout, je právě větší zapojení lokálních autorit, jako jsou 
obce, do nastavování parametrů a zacílení rozvojových nástro-
jů a politik. Obce nejlépe vědí, co potřebují. 
Někdo by chtěl obce slučovat, já naopak v jejich zkušenostech 
a  znalostech vidím cestu, jak zacílit regionální rozvoj správ-
ným směrem. V některých regionech – a nemusíme chodit za 
hranice – ujíždí evropské myšlence vlak. Nůžky se co do kvality 
života neúprosně rozevírají. Když něco nepodnikneme, uvidí-
me v ulicích evropských měst brzy i jiné výjevy než traktory 
nespokojených zemědělců. Jsem připravený přispět veškerou 
svou Sršní energií, abychom ruku v ruce s městy rozvíjeli i náš 
venkov a lidem se zde dobře žilo. Zaslouží si to. Nejsou Evropa-
ny druhé kategorie.

Zaznamenali jste to asi také: ministr financí Zbyněk Stanjura se na nedávném sjezdu ODS nechal 
slyšet, že by zrušil Ministerstvo pro místní rozvoj. Chápu, že pan ministr vyřkl nápad v „kongresové 
atmosféře“, ale i tak to stojí za stručný komentář.
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VYTÁHNOUT LIDI ZE ŠEDÉ EKONOMIKY 
SE VYPLATÍ NÁM VŠEM 
– Josef Cogan, Karel Dvořák a Barbora Urbanová

Původní dlužná částka nemusí být ni-
jak velká, obvykle jen příslušenství je 
tak vysoké, že ho nemají šanci splatit. 
Většinou jsou to dluhy z dob, kdy záko-
ny umožňovaly spotřebitelům půjčovat 
za extrémně vysoké úroky s obrovský-
mi sankcemi. Alarmující je, že více než 
polovina dluhů je starší 12 let.
Jak to tito lidé řeší? Často pracují na čer-
no. Peníze dostávají na ruku. Neplatí 
daně, zdravotní, sociální, nemůžou dě-
tem zaplatit kroužky, protože nemohou 
mít bankovní účet kvůli exekutorovi. 
Ten sem tam přijde domů a zabaví maje-
tek, třeba i rodinným příslušníkům, pro-
tože to přece neumí rozlišit. Pro rodiny je 
tak rizikové mít dlužníka tzv. napsaného 
u sebe doma, a tak se nám dlužníci kupí 
s trvalým bydlištěm na radnicích… kde 
je už nikdo nikdy nedožene.  Myslíme si, 
že je samozřejmé, že dluhy se mají pla-
tit. Pokud se ale podíváme na strukturu 
těch dluhů, vidíme, že spousta z nich je 
prostě nesplatitelná. A  pokud chceme 
dostat ty lidi zpátky do společnosti, aby 
platili daně, sociální a zdravotní, aby se 
podíleli na životě v  naší zemi, musíme 
jim pomoci se z  těch dluhů dostat. Ne-
chceme podporovat dluhové recidivisty, 
ale chceme dát druhou šanci těm, kteří 
často doplatili na svoji naivitu a nízkou 
finanční gramotnost a dostali se do neře-
šitelné situace.
Už dneska existuje institut oddlužení, ale 
s ohledem na jeho rigidní nastavení ho 
využívá jen necelých 20 tisíc lidí ročně. 
To je málo, zoufale málo. Přičemž, když 
už se do něj někdo dostane, tak ho v 90 
% dokáže dokončit. Hlavní efekt však je, 
ale to, že jen 3 % lidí, kteří projdou oddlu-
žením spadnou zpět do dluhů. Několika-
letý střídmý život je naučí se racionálně 
finančně chovat i po jeho konci. Proto se 
to státu opravdu vyplatí. To si uvědomu-
je i  NERV, který zařadil redukci počtu 

U insolvencí ve sněmovně i na Ministerstvu spravedlnosti navazujeme na dlouhodobou práci Jana 
Farského. Bohužel je i nyní přes 600 tisíc lidí v exekucích, z toho na 400 tisíc lidí v dluhové pasti, tedy 
v situaci, kdy se ze svých dluhů prakticky nikdy nedostanou. Včetně rodin je tak zasaženo hodně 
přes milion lidí, hlavně ve strukturálně postižených regionech. 

Starostové ve Sněmovně

První zleva Josef Cogan předseda poslaneckého klubu Starostů 
a člen Ústavně-právního výboru Josef Cogan

lidí v předlužení a související šedé eko-
nomiky do prorůstových opatření pro 
naše hospodářství. Za hlavní řešení pak 
považuje právě oddlužení, u nějž pova-
žuje za nezbytné, aby bylo přístupnější, 
kratší a více individualizované. A přes-
ně tímto směrem jde i návrh nyní projed-
návaného zákona. Pokud bude dlužník 
řádně plnit všechny povinnosti stanove-
né soudem, může po 3 letech dosáhnout 
oddlužení. Po tuto dobu však musí dluž-
ník naplno využívat svůj příjmový po-
tenciál, své schopnosti a  možnosti, aby 
splácel v  maximální možné míře. Výši 
splátky určí soud podle osvědčeného 
principu jako u  výživného. Ukáže-li se 
ale, že jednal nepoctivě, bude mu osvo-
bození odebráno, a to i zpětně, a spadne 
zpět do exekuce.

Návrh vychází z  evropské směrnice, 
kterou jsme měli již dávno implemen-
tovat. Ta se inspirovala osvědčenými 
zkušenostmi, třeba z  Finska, které 
mělo v  devadesátých letech podobné 
problémy jako my, a kterému se podaři-
lo snížit počet předlužených na pětinu. 
Ministerstvo spravedlnosti připravilo 
návrh, koaličně projednaný (několi-
krát), který prošel i Vládou. Podle boje 
ve sněmovně se však zdá, že si tady ně-
kdo chce dluhové otroky udržovat stůj 
co stůj. 
Věříme, že tohle je efektivní pomoc li-
dem. Není to rozdávání peněz, je to pod-
pora těm, kteří udělali chybu a někdo 
jiný ji využil. Pokud se budou snažit, 
můžeme jim dát druhou šanci. A takoví 
ve Starostech jsme a vždycky budeme.
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Starostové ve Sněmovně

Schválený migrační balíček se skládá celkově z deseti legislativ-
ních návrhů. Po dlouhém a poměrně napínavém jednání, jeli-
kož se i uvnitř samotných frakcí jednalo o každý hlas, byl celý 
balíček nakonec schválen. Než se budeme bavit o jednotlivých 
náležitostech nové legislativy, považuji za důležité připomenout, 
jakým způsobem vlastně probíhala cesta ke konečnému přije-
tí paktu. V únoru letošního roku Vláda ČR na podnět ministra 
vnitra Víta Rakušana schválila nepodpoření tehdejšího znění 
migračního paktu. Bylo totiž v rozporu s  tím, co se za období 
svého předsednictví Evropské unie snažila vyjednat Česká re-
publika, a to především v oblasti návratové politiky a důsledné 
ochrany vnějších hranic. Samotné  rozhodnutí ale nevyjadřova-
lo nesouhlas s paktem jako takovým, naopak vyzdvihovalo dů-
ležitost kvalitních opatření, která brání před migrací do zemí EU 
a nepodněcují ji. Migrační pakt během dvou měsíců, kdy prvně 
nebyl Českou republikou podpořen a následně byl schválen Ev-
ropským parlamentem, žádných zásadních změn nedoznal. Ně-
jaká forma migrační reformy na evropské úrovni však byla nut-
ností a já jsem rád, že se členským státům podařilo dohodnout 
na kompromisu, který bude v  porovnání s  doposud platným 
stavem rozhodně zlepšením. Ministerstvo vnitra ustanoví pra-
covní skupinu, která bude mít na starosti transpozici legislativy 
a některé části právní úpravy budou nově aplikovány nařízením 
EU. I nadále platí, že Česká republika aktivně podporuje dialog 
mezi členskými zeměmi a pokračování reforem po volbách do 
Evropského parlamentu. Měli bychom se zaměřit především na 
preventivní opatření, která budou řešit příčiny migrace v místě 
jejich vzniku, tedy mimo EU.

Na začátku jsem zmínil, že migrační pakt doprovází různé dezin-
formace. Není v mých silách vyvracet každou nepravdu, kterou 
někdo záměrně či omylem vypustí do veřejného prostoru, proto 

MIGRAČNÍ PAKT JAKO PŘÍLEŽITOST 
K JEDNOTNÉMU ŘEŠENÍ MIGRAČNÍ KRIZE
– Petr Letocha

PETR LETOCHA, 
poslanec, 
člen sněmovního bezpečnostního výboru

Tento měsíc byl Evropským parlamentem schválen nový pakt Evropské unie o migraci a azylu.  
Již delší dobu kolem této legislativy koluje spousta nepravd a zavádějících informací. Pakt je ovšem 
příležitostí, jak jednotně a rozumně řešit migrační politiku a předcházet větším a nebezpečným 
migračním krizím.

MIGRAČNÍ PAKT JE PŘÍLEŽITOST, JAK ŘEŠIT 
MIGRAČNÍ POLITIKU. ZÁROVEŇ BYCHOM SE 
MĚLI ZAMĚŘIT I NA PREVENTIVNÍ OPATŘENÍ, 
KTERÁ BUDOU ŘEŠIT PŘÍČINY MIGRACE 
V MÍSTĚ JEJICH VZNIKU, TEDY MIMO EU.

je důležité zdůraznit dvě stěžejní informace. Zaprvé – schvále-
ní migračního paktu ruší možnost povinných migračních kvót. 
Státy budou mít nově několik způsobů, jak v rámci solidárního 
mechanismu postiženým zemím pomoci. Významným úspě-
chem je také to, že pakt obsahuje úpravu navrženou Českou re-
publikou, která zajišťuje, že mezi státy pod významným migrač-
ním tlakem budou patřit i země, které na svém území hostí velké 
množství ukrajinských uprchlíků.
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NEVÁHEJTE! VELKÁ PŘÍLEŽITOST ZŘÍDIT DĚTSKÉ 
SKUPINY JE TADY!
– Věra Kovářová

Spokojené děti i rodiče potvrzují, že je to pravda. Pro mnoho ma-
minek a tatínků dětské skupiny nabízejí svým zaměřením na 
děti, které jsou mladší tří let místo, kde své děti mohou dát, když 
se potřebují vrátit do zaměstnání. To není zmenšování významu 
mateřských škol. To je konstatování, že možnost výběru je skvělá 
věc.

Poslední čísla o počtu dětských skupin se již dostala nad hranici 
1700 a ty nabízejí skoro 25 tisíc míst. Pro srovnání: V roce 2015 
existovalo jen 62 skupin pro několik stovek dětí. To je fascinující 
růst.

Začátkem dubna jsme spolu s kolegyněmi Pavlou Pivoňkou Vaň-
kovou a Danielou Celerýnovou (APDS), uspořádaly v Poslanecké 
sněmovně pracovní seminář s názvem „Dětské skupiny – nové 
financování, nová šance“. Představily jsme příklady dobré praxe 
a možnosti spolupráce dětských skupin a mateřských škol. Ale 
klíčové téma byly peníze.

Dobrá zpráva je, že Národní plán obnovy znamená pro dětské 
skupiny možnost získat až sedm miliard korun na investičních 
dotacích. Je to suma pro celé rozpočtové období, ale i tak jsou to 
nemalé prostředky.

Aktuálně je do prosince 2024 prodloužena možnost žádat až o 25 
milionů (a  někdy lze tuto hranici i  navýšit) na nákup, rekon-
strukci, stavbu nebo i vybavení prostor pro dětské skupiny. Jde 
o výzvu pro veřejný sektor, tedy obce, svazky obcí, kraje, insti-
tuce včetně namátkou veřejnoprávních škol… Program je nasta-
vený vstřícně, takže například obec nebo třeba vědecký ústav 
AV mohou prostory zakoupit či zrekonstruovat, vybavit i opatřit 
mimo jiné protipožárním systémem, ale provoz pak svěřit vhod-
nému poskytovateli služby. Doba udržitelnosti je pět let, takže 
poté může obec nemovitost využit i  jiným způsobem, který se 
bude jevit v té době jako aktuálně potřebnější.

Pro občanský sektor je zase v běhu výzva, kde lze získat peníze 
až do výše 3 miliony korun na nutné rekonstrukce nebo úpravy 
prostor dětské skupiny tak, aby odpovídaly změnám především 
protipožární a další legislativy. Nebo i na rozšíření kapacity dět-
ské skupiny.

Dostupnost kapacit dětských skupin může pomoci k tomu, aby 
ženy nebyly odrazovány ekonomickou potřebou pomáhat ro-
dinnému rozpočtu od mateřství, aby rodiče měli jistotu, že po-
kud se rozhodnou i relativně brzy zapojit znovu do práce, o jejich 
dítě bude dobře postaráno.

Opakuji to často a ráda: Dětské skupiny nejsou náhražkové řešení nedostatku míst v mateřských 
školách. Dětské skupiny jsou plnohodnotná alternativa mateřských škol.

Starostové ve Sněmovně

Mailové dotazy na MPSV 
npo.detskeskupiny@mpsv.cz,  

případně telefonické Mgr. Michaela Nováková 
(771 139 293) či 

Ing. Klára Lundáková (773 189 797). 
Poradí i v Asociaci provozovatelů dětských skupin, 

více na webu www.mojedetskaskupina.cz.  
A samozřejmě: v případě zájmu pište 

na kovarovav@psp.cz.

Vpravo Věra Kovářová, místopředsedkyně 
Poslanecké sněmovny.

mailto:npo.detskeskupiny%40mpsv.cz?subject=
file:https://www.mojedetskaskupina.cz
mailto:kovarovav%40psp.cz?subject=
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Martin Hájek
Poslanec

Blýská se na lepší časy

Efektivní způsob snížení počtu 
odkladů povinné školní docházky 
hledáme již několik let, a jak se zdá, 
blýská se nyní na lepší časy. Mini-
sterstvo školství se tento palčivý 
problém snaží vyřešit nastavením 
jednotných a přísných pravidel pro 
udělení odkladu. Tohle totiž oprav-
du není oblast, v které bychom měli 
dál zůstávat na špici evropských 
zemí, jak tomu v současnosti bohu-
žel je. A na vině není jen dosavadní 
benevolentní právní úprava.

Domnívám se, že kámen úrazu spo-
čívá v postoji naší veřejnosti, která 
odložení povinné školní docházky 
považuje za něco normálního, běž-
ného. To je na jedné straně dobře, 
protože nedochází ke stigmatizaci 
dětí, které se bez odkladu neobe-
jdou. Na straně druhé to vede ke 
zneužívání tohoto institutu. Z praxe 
víme, že odklad je často vyžadován 
samotnými rodiči, kteří si pro svoje 
dítě přejí třeba jen prodloužení 
bezstarostného dětství, nebo mají 
strach, že bude tlačeno k většímu 
výkonu, než na který je připraveno.

Jarmila Levko
Poslankyně

Současný stav 
by se měl změnit

Velmi vítám iniciativu MŠMT, kte-
rá má vést ke snížení počtu odkla-
dů školní docházky. Česko je totiž 
co do počtu odkladů na posledním 
místě v Evropě. Odklad školní do-
cházky má u nás přibližně každé 
čtvrté dítě. Zdánlivá výhoda větší 
zralosti dítěte, jak ji často vnímají 
rodiče, nemusí být vlastně pro dítě 
samotné výhodou. 

Z hlediska společenského pak  
25 % dětí s odkladem zabírá místa 
ve školkách, které potřebujeme 
pro mladší děti. Odklady také od-
dalují čas, kdy mladí lidé nastupují 
na trh práce. Sečteno, podtrženo, 
se znovuzavedením devátých tříd 
v minulosti, s množstvím odkladů 
a rostoucím počtem vysokoškolá-
ků dnes začínají mladí lidé praco-
vat později, než tomu bývalo dříve. 
Možná bychom mohli zvyšovat 
věk odchodu do důchodu pomaleji, 
kdyby se na druhé straně poda-
řilo třeba právě snížením počtu 
odkladů podpořit dřívější nástup 
mladých lidí do práce.

Michaela Opltová
Poslankyně

Systém neodpovídá 
potřebám dětí   
a pedagogickým 
standardům

S průměrným podílem odkladů 
přesahujícím 24 procent je jasné, 
že současný systém nedostatečně 
odpovídá potřebám dětí ani peda-
gogickým standardům. Důležitým 
bodem navrhovaných změn je 
pro mě možnost uvolnění kapacit 
v mateřských školách pro mladší 
děti, což by pomohlo rodičům a zá-
roveň by šetřilo náklady na další 
zřizování tříd. Kvituji, že proběh-
ne revize vzdělávacích programů 
a hodnocení. 

Je povzbudivé, že MŠMT bere tuto 
problematiku vážně a angažuje 
se v odborných a politických 
diskuzích. Vytvoření plánu sys-
témových opatření je klíčové pro 
úspěšnou implementaci změn. Je 
důležité, aby se tato opatření reali-
zovala s ohledem na demografický 
vývoj a aby byly dostupné pro 
všechny zainteresované strany.

TŘI POHLEDY: 
ODKLADY VE ŠKOLSTVÍ 

Starostové
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Starostové v Senátu

ROZHODOVÁNÍ MEZI DVĚMA DOBRY
– Ivo Trešl
Z Poslanecké sněmovny k nám do Senátu doputoval zákon o mimořádném odpuštění penále 
z pojistného na veřejné zdravotní pojištění. Návrh zákona je pokračováním „jednorázových“ projektů 
„milostivého léta I. a II.“, které spočívaly v odpuštění některých příslušenství v případě dluhů vůči 
veřejnoprávním subjektům vymáhaných prostřednictvím soudních exekutorů, pokud došlo  
k uhrazení jistiny. 

Vlastní princip zákona je vcelku záslužný, ale při bližším pro-
studování jsem zjistil, že se týká jen malého zlomku případů, 
čili dlužníků. Přestože jsem celoživotního názoru, že pořádek 
dělá přátele a dluhy se mají platit, tak v případě této legislativy 
mi to nepřišlo vůči dlužníkům na zdravotním pojištění příliš 
spravedlivé, a to především v souvislosti s předešlými „amnes-
tiemi“ na dluhy.
Princip tzv. milostivého léta totiž obecně spočívá v odpuštění 
příslušenství dluhu, je-li zaplaceno dlužné pojistné. Znění ná-
vrhu zákona tak, jak byl schválen Poslaneckou sněmovnou, 
by se týkalo jen dlužníků, kdy je dlužné pojistné (tedy jistina) 
i dlužné penále (tedy příslušenství) vymáháno daňovou exeku-
cí. V praxi je ale této souběh výjimečný. Často si totiž dluh na 
pojistném vymáhá sama zdravotní pojišťovna a v daňové exe-
kuci se vymáhá pouze dlužné penále. Někdy je dlužné pojistné 
vymáháno v soudní exekuci a penále v daňové exekuci, stejně 
jako pojistné je již vymáháno v daňové či soudní exekuci, ale 
penále je pořád u pojišťovny. Toto se týká převážně klientů Vše-
obecné zdravotní pojišťovny a právě na ně by tvrdost zákona 
dopadla.
Proto se jednalo o  specifickou situaci, která neměla paralelu 
v předchozích amnestiích. Pozměňovací návrh, který jsme spo-
lu s  kolegyněmi senátorkami Hanou Kordovou-Marvanovou 
(ODS) a Jitkou Seitlovou (KDU-ČSL), dalšími kolegy, a zároveň 
ve shodě a  spolupráci s  organizací Člověk v  tísni, předložili, 
opouští tuto podmínku nutnosti souběhu daňových exekucí. 
Odpuštění penále z pojistného na veřejném zdravotní pojištění 
a dalších nákladů by se, v případě schválení vratky zákona do 
Poslanecké sněmovny, rozšířilo na všechny případy, kdy dluh 
na penále není vymáhán v soudní exekuci. Splnění podmínky 
nastane i v případě, že bude uhrazeno dlužné pojistné již vy-
máhané v soudní exekuci za předpokladu, že povinný zaplatí 
všechny náklady s takovou exekucí spojené.
Seriózní je uvést, že se jedná, podle propočtů MZd, o dlužnou 
částku v  součtu více než 600 milionů korun. Tyto peníze by 
v  případě úspěšného vymožení zdravotními pojišťovnami, 
tedy především VZP, která je majoritním věřitelem, mohly být 
dále využity v nejrůznějších programech prevence. Podrobněj-
ší optikou lze pak i z veřejných zdrojů zjistit, že například v roce 
2021 hospodařily zdravotní pojišťovny s částkou téměř 4,11 mld 
korun. V tomto poměru se jedná o dlužnou částku s příslušen-
stvím ve výši méně než 0,2 % ročního obratu zdravotních po-
jišťoven. Prominutí dlužného penále je podmíněno zaplacením 
dlužného pojistného, které by tuto celkovou dlužnou částku 
dále ponížilo. VZP navíc nabízí klientům i možnost odpuštění 

dlužného penále až do výše 70 %, a to využitím institutu odstra-
nění tvrdosti zákona, čímž sama de facto oddlužuje část svých 
věřitelů.
Zkrátka se jedná o rozhodování mezi dvěma dobry. Na jedné 
misce vah je to nediskriminační pomoc dlužníkům, stejně jako 
měli jiní v předchozích dvou projektech „milostivého léta“. Na 
druhé je to snížení finanční částky, kterou by následně zdra-
votní pojišťovny využily na prevenci. Byl jsem i  kontaktu se 
zástupci předkladatelů z Poslanecké sněmovny, kteří souhlasí 
se změnou a jsou ochotni tento pozměňovací návrh při opětov-
ném projednání ve Sněmovně. Takovým typickým dlužníkem, 
postiženým nezaplacením zdravotního pojistného na zdravot-
ním pojištění jsou studenti resp. mladí lidé, u kterých vzniká po 
konci školní docházky, když se včas nepřihlásí na Úřad práce 
nebo nenastoupí do zaměstnání. Nejsou to však, pochopitelně, 
jediní dlužníci.
I z  tohoto důvodu jsme pozměňovací návrh předložili, přesto 
hlavním cílem by mělo být umožnit co nejširšímu okruhu dluž-
níků zkusit vyřešit své dluhy a vrátit se zpět do běžného, pro-
duktivního života a odpuštěné penále vrátit společnosti jiným 
způsobem. Ještě jednou děkuji kolegyním a kolegům z našeho 
klubu, ale i celému Senátu za většinovou podporu tohoto naše-
ho pozměňovacího návrhu a věřím, že Poslanecká sněmovna 
tuto naši změnu v zákoně podpoří.

IVO TREŠL, 
senátor
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Starostové

DUBEN V ODBORNÝCH KOMISÍCH

Nově se ve STANOvinách dočtete vždy i o tom, co se za poslední měsíc událo v našich odborných 
komisích (OK). V případě zájmu o členství v jakékoliv komisi neváhejte kontaktovat našeho tajemníka 
na email: vojtech.pillar@stan.cz

Tady je přehled toho, jaké komise se uskutečnily a jaká byla té-
mata jejich jednání:  

OK EKONOMIKA A DANĚ 

měla své první jednání s novou předsedkyní - paní docentkou 
Lucií Sedmihradskou. Diskutoval se mimo jiné legislativní plán 
MF a zákony, které MF připravuje ve zbytku volebního období. 
Členové komise se shodli na tom, že bychom neměli rezignovat 
a měli se snažit prosazovat témata z oblasti ekonomiky, s který-
mi je možnost nějakým způsobem pohnout. Zároveň padl apel 
na to, že i když se některé věci již prosadit nepodaří, STAN by 
měl hlasitě vyjadřovat svůj názor. Navrhovat tak věci, které po-
važuje za správné. Debata se stočila i k rozpočtovému určení 
daní pro kraje (RUD). Diskutoval se návrh z pera Asociace krajů, 
který by změnou koeficientu byl výhodný pro většinu krajů, na-
opak by na něm tratila především Praha. Dalším tématem jed-
nání byly návrhy „prorůstových opatření“ NERVu, o  některé 
z nich by Starostové mohli ve zbytku volebního období pokusit. 
Jde především o zákon o zaměstnaneckých akciích.

OK VZDĚLÁVÁNÍ 

na plénu diskutovala několik témat. Jan Berki představil proces 
revize rámcových vzdělávacích programů pro základní školy, do 
kterého se ministerstvo pustilo. Do procesu můžete stále zasáh-
nout připomínkami i vy a to přes tzv. veřejné konzultace: Dále se 
na komisi diskutovalo o datech získaných z elektronického sys-
tému přihlášek na střední školy, tedy o tom, jaké regiony budou 
trápit kapacitní nedostatky. Dalším velkým bodem diskuse, který 
bude pokračovat i příštích jednáních bylo stanovení priorit z ob-
lasti školství, které by se do konce vládního mandátu měly stih-
nout. Diskuse se rozvedla nad jedním z opatření týkající se inte-
grace škol na úroveň jednoho zřizovatele. Tento krok by znamenal 
především velkou administrativní úsporu a důležitou profesiona-
lizaci. Zazněly však i obavy, které mají starostové z malých obcí 
ohledně strachu z rušení malých škol. O tomto i dalších priorit-
ních bodech se členové komise budou bavit i na dalších jednáních.

OK BEZPEČNOST

veřejná správa a obrana se na posledním zasedání zabývala 
mimo jiné i stavebním zákonem. Tedy aktuálním nepřehled-
ným vývojem kolem digitalizace stavebního řízení. Obecně za-
zněly obavy z toho, zda je stále reálný termín platnosti zákona. 
Petr Letocha v tomto kontextu informoval o přístupu zástupců 

MMR (včetně pana ministra). Ačkoliv STAN nemá tuto agendu 
v gesci, je pro naše voliče i podporovatele velmi důležitou a spo-
léhají se, že se o její funkčnost zasadíme. Dále byly diskutovány 
novinky z agendy MV a MO. Náměstek MO D. Blažkovec komisi 
informoval mimo jiné i o procesu české muniční iniciativy pro 
Ukrajinu nebo o zákoně o zajištění obrany státu.  L. Hofmanová 
(poradkyně min. vnitra) a Petr Letocha zmínili zákony z agen-
dy vnitra a jejich vývoj. Na vládě byla přijata novela služebního 
zákona, která by měla znamenat vstřícnější přístup a zlepšení 
motivace úředníků. Čehož příkladem může být zrušení povin-
nosti nostrifikace diplomů ze zahraničních univerzit. Dále byl 
řešen vývoj v novele zákona o zbraních. Členové komise řešili 
i kontroverzní situaci ohledně Michala Haška, jako komisaře 
Institutu pro veřejnou správu (spadající pod MV).

OK DOPRAVA A INFRASTRUKTURA 

jednala především o mýtném systému. Komise se jednoznačně 
shodla na tom, že by mělo dojít minimálně k narovnání podmí-
nek mezi silniční a železniční dopravou. Poplatek za dopravní 
cestu se na železnici platí na všech tratích, proto by nový mýt-
ný systém měl umožňovat zpoplatnění aut nad 3,5 t na všech 
komunikacích. Hovořilo se i o situaci v Praze, resp. o krocích 
hlavního města směrem k uzavření některých částí města pro 
vjezd automobilů. Za problematické označili členové komise 
fakt, že se v tomto případě bude muset postupovat vyhláškou, 
lepším způsobem by bylo koncepčně propracovat mýtný sys-
tém. Komise také otevřela diskuzi nad podobou Investičního 
plánu min. dopravy, zejména z hlediska koncepčního přístupu, 
priorit a financování dopravních staveb.

OK LIDSKÁ PRÁVA A ROVNÉ ŠANCE 

měla na svém jednání speciálního hosta. Byla jím vládní zmoc-
něnkyně pro romské záležitosti Lucie Fuková. Členové komise 
s paní zmocněnkyní řešili přístup k romské menšině a syste-
matické kroky, které by se měly dělat v této oblasti. Stejně tak 
o tom, jak se ve veřejném prostoru o romech vyjadřovat korekt-
ně.  Předmětem diskuse byla i integrace ukrajinských uprchlí-
ků do české společnosti. 

OK SOCIÁLNÍ POLITIKA 

se zaměřila na svém dubnovém jednání na aktuální debatu 
nad revizí dávek z pera MPSV. Dávky by nově měly být značně 
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Starostové

Výstavba nového bloku Jaderné elektrárny Dukovany a věci s ní 
související, aktuální zprávy z hledání vhodné lokality pro úloži-
ště jaderných odpadů i inovovaná Energetická koncepce ČR. To 
byla hlavní témata tradičního semináře Občanské bezpečnostní 
komise při JE Dukovany, který se konal v pátek 19. dubna v Hote-
lu Zámek Valeč. Jsem ráda, že jsem se i tentokrát mohla zúčastnit 
a vyslechnout si zprávy s novinkami všech řečníků.
Občanská bezpečnostní komise při JE Dukovany funguje už bez-
mála třicet let. Vznikla v roce 1995 a zaměřuje se na bezpečnost 
a spolehlivost provozu dukovanské elektrárny. Od té doby si vy-
budovala pozici spolehlivého, otevřeného a nezávislého komu-
nikačního kanálu mezi obyvatelstvem regionu a jadernou elek-
trárnou. Informace obyvatelům navíc poskytuje srozumitelným 
a netechnickým jazykem, což přispívá k tomu, že naši jadernou 
elektrárnu považujeme za součást Vysočiny. 
Společně jsme diskutovali další kroky, které náš region čekají. 
Stavba nového jaderného zdroje v Dukovanech už má jasné ob-
rysy, a tak je potřeba být maximálně připravení. Mám radost, že 
výstavba pátého bloku má podporu jak u vedení Kraje Vysočina, 
tak sousedního Jihomoravského kraje a  že oba hejtmani plně 
podporují budování transportních tras. Ty mimochodem přine-
sou úlevy dopravě, na které všichni už léta čekáme. Příkladem 
jsou obchvaty Třebíče a Velkého Meziříčí.
Tomáš Ehler, zástupce vrchního ředitele odpovědný za jadernou 
energetiku, sekce energetiky a  jaderných zdrojů MPO, nás se-
známil s aktuálním stavem rozvoje jaderné energetiky v České 

NOVÝ JADERNÝ BLOK 
V DUKOVANECH JE PŘÍLEŽITOST
– Hana Žáková

republice. Dozvěděli jsme se například to, že v souvislosti s mož-
nou výstavbou více bloků naráz byly zahájeny práce na rozší-
ření rozvodny ve Slavěticích a pokračuje zajišťování potřebných 
pozemků. Také by do září měla být připravena dopadová studie.
Jádro má druhý největší podíl na výrobě elektřiny v České re-
publice. Je proto velmi důležité věnovat mu maximální pozor-
nost. Poptávka po elektřině výrazně vzroste, a právě nové jader-
né zdroje nám zajistí energetickou suverenitu a bezpečnost.

JÁDRO MÁ DRUHÝ NEJVĚTŠÍ PODÍL NA 
VÝROBĚ ELEKTŘINY V ČESKÉ REPUBLICE. 
JE PROTO VELMI DŮLEŽITÉ VĚNOVAT MU 
MAXIMÁLNÍ POZORNOST. JADERNÉ ZDROJE 
NÁM ZAJISTÍ ENERGETICKOU SUVERENITU A 
BEZPEČNOST.

HANA ŽÁKOVÁ,
senátorka za Třebíčsko

zjednodušeny. Vítáme spojení 4 komponent/dávek do 1 řízení, 
digitalizaci, snížení administrativy, motivaci k  legální práci, 
odstranění bodů zlomu, které by vedly k utajování příjmů aj. 
Diskuse byla nad parametry tzv. finančně-majetkového testu 
(díky němu na dávky nedosáhnout domácnosti s úsporami nad 
cca 100 tisíc a vlastníci více nemovitostí). Členové komise se ba-
vili také o nastavení motivace k práci pro lidi v exekuci/insol-
venci nebo cenových mapách, které by byly lepší než 3 stupně 
normativů na celou ČR. Shoda panovala v tom, že je potřeba po-
zitivně motivovat jak za práci, tak docházku dětí do školy. Urči-
tě by podle členů OK příjmy dětí z povinné praxe nebo brigád 
neměly být započítávány do rozhodných příjmů domácnosti. 
Dospívající musí vidět, že se práce vyplatí.

OK ÚSTAVA A JUSTICE 

na svém jednání představila změny týkající se stanov hnu-
tí, které byly odhlasovány na celostátním sněmu v Olomouci. 
Nově jsou upřesněny podmínky vyloučení a zrušení členství. 
Novinkou je také to, že každý kraj si může zřídit své krajské 
předsednictvo. Na komisi se debatovalo i nad možným vzni-
kem institutu tzv. dětského ombudsmana. Josef Cogan násled-
ně informoval členy komise o postupu při vyjednávání a legis-
lativním procesu důležitého zákona o insolvencích. Ten by měl 
v květnu jít do 3. čtení. 
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DO SPORTOVNÍHO PROSTŘEDÍ MUSÍME VNÉST 
DŮVĚRYHODNOST
– Roman Brandýs

Národní sportovní agentura má za sebou rok 
působení pod novým Zákonem o podpoře sportu.  
Tímto zákonem se zásadně upravily podmínky 
vedení NSA a to tím způsobem, že o zásadních 
věcech rozhoduje tříčlenná rada.

Starostové

Od dubna loňského roku tak v rámci svých rozšířených pravo-
mocí a povinností sestavila rada NSA „Akční plán 2024“, který se 
dotýká směřování podpory sportu v ČR. Obsahuje 29 opatření, 
které schválila vláda a která se již za dobu působení nové rady 
podařila z části naplnit. Týká se poskytování dotací a rejstříku 
sportu, strategických dokumentů, prevence negativních jevů ve 
sportu, propagace přínosů sportu a pohybových aktivit a rozvoje 
Agentury. Pro zvýšení transparentnosti je činnost agentury od 
poloviny loňského roku pod dohledem desetičlenné dozorčí ko-
mise složené rovnoměrně z řad senátorů a poslanců koaliční pět-
ky. V rámci potírání negativních jevů ve sportu působí pod no-
vým vedením a  s novou vizuální identitou Antidopingový výbor 
s jehož pomocí byla vyvinuta a letos v březnu oficiálně předsta-
vena aplikace pro sportovce „Čistý sport“. Používání je bezplatné 
a velmi jednoduché, po stažení aplikace do mobilu a naskenová-
ní čárového kódu se sportovec dozví, zda daný lék či preparát, 
regulovaný Státním ústavem pro kontrolu léčiv, může při sportu 
užít či nikoliv. Stále otevřeným tématem ve sportu jsou restrikce 
vůči ruským a běloruským sportovcům v souvislosti s válkou 
na Ukrajině. Zde NSA zaujala pevný odmítavý postoj k  účasti 
ruských a běloruských sportovců na akcích v ČR a účasti našich 
sportovců na sportovních akcích v Rusku a Bělorusku a vnesla 
jasno pro všechny sportovní svazy. Na okraji nezůstává ani potí-
rání nelegálních sázek ve sportu „Match fixing“, genderová vy-
rovnanost a práce na uvedení v platnosti „Dětského certifikátu“, 
který zaručí prokázání bezúhonnosti činovníkům pracujícím se 
sportovní mládeží. Byla také projednána a  koordinována čin-
nost tří resortních sportovních center (Dukla, Victoria, Olymp).
Stěžejní náplní práce NSA zůstává přidělování dotací v  rámci 
českého sportu. Jedná se o neinvestiční dotace, investiční dotace 
a podpora handicapovaných sportovců. Pravidelnou komunika-
cí se sportovními svazy, zastřešujícími organizacemi, všespor-
tovními organizacemi, Českým olympijským výborem a  Čes-
kým paralympijským výborem byla nastavena srozumitelná 
pravidla pro poskytnutí podpory v letošním roce a také zrych-
lení celého procesu vyplácení dotací i s ohledem na letošní olym-
pijský rok. Nezanedbatelným pozitivem je navýšení alokace pro 
dotace přímo sportovním klubům, kde je podpora směřována 
pro organizované soutěžní i  nesoutěžní sportovce věkových 
kategorií od 4 do 19 let. V rámci investičních dotací bylo dosa-
ženo dohnání skluzu z minulých období, alokace pro rok 2023 
byla zprocesována a ukončena začátkem letošního roku a právě 

v tuto dobu běží podávání žádostí na rok 2024 pro výstavbu či 
technické zhodnocení sportovní infrastruktury v členění do 10 
mil. rozpočtových nákladů, nad 10mil. a standard pro oprávně-
né žadatele kraje, města, obce a jimi zřizované a 100% vlastněné 
obchodní společnosti. O investiční dotaci mohou požádat i spol-
ky, které mají sportoviště ve vlastnictví a užívání 
Pro nadcházející období považuji, jako člen rady NSA, za důle-
žité poslání vnést do sportovního prostředí důvěryhodnost, 
předcházet dotačním podvodům a  zneužitím sportovních do-
tací jednotlivci či organizovanými skupinami. Proto od 1.7.je 
navrženo posílení kontrolní skupiny o  tři nové kvalifikované 
pracovníky a zvýšení počtu provedených kontrol s cíleným za-
měřeným mimo jiné na dotační tituly „Můj klub“ a Významné 
sportovní akce. Milníkem bude jednání o rozpočtu NSA na pří-
ští rok a v rámci případného navýšení prostředků kapitoly 362-
NSA účelné směřování prostředků na podporu sportování dětí 
a mládeže. Přinejmenším do konce roku by měl být upgradován 
Rejstřík sportu, tak aby plnil funkce z hlediska stěžejní datové 
základny.
V neposlední řadě si uvědomuji důležitost významu pochopení 
NSA z řad veřejnosti nejen jako organizační složku státu, která 
rozděluje dotace ve sportu, ale aby byla NSA vnímána jako zdra-
vá, funkční a moderní agentura pečující o český sport, reprezen-
taci mládež v globálním pojetí.

ROMAN BRANDÝS,
místopředseda Národní sportovní agentury
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Starostové

ZÁKLADY GREEN DEALU JSOU SPRÁVNÉ
– Miloslav Nič
Pokud napíšu, že nechci běhat s vnoučaty za pekelných veder a pot z plahočení vyprahlou mlčící 
krajinou smývat v přiděleném litru vody, tak se mnoho lidí zeptá, proč chci běhat, ale ostatní chápou. 
Když napíšu, že Green Deal je výborný nápad, tak mne budou stejní lidé považovat za šílence, se 
kterým je nutné vyběhnout.

Green Deal ale není nic jiného, než strategie EU k zachování na-
šeho světa budoucím generacím, a při současném tempu změn 
nejen budoucím generacím. Green Deal má řadu částí, které usi-
lující o systematický přístup k ochraně životního prostředí při 
zachování technologického pokroku a pohodlí, na které jsme 
zvyklí. Nejde převážně o sbírku zákazů a omezení. I v Čechách 
tolik diskutovaný zákaz spalovacích motorů není významný. 
Při znalosti fyzikálních zákonů a  inženýrských principů lze 
konstatovat, že doba spalovacích motorů stejně skončila. Navíc 
nikdo neví, co ze zákazu pod vlivem velmi bohatých nátlako-
vých skupin zbude. Snaha rozšířit počet přísně chráněných ob-
lastí také není klíčová. Bohužel jsou dnes zapotřebí, ale pokud 
se strategie naplní, bude jich stačit méně než dnes.
Klíčové jsou však další části Green Deal. Stěžejní je recyklovat 
suroviny a šetřit energií. A to i kvůli konkurenceschopnosti ev-
ropských výrobků. Klíčové je získávat většinu energie z vlast-
ních zdrojů, ze slunce, větru a jádra, a tím také zvýšit národní 
bezpečnost. Klíčové je zachovat a zlepšit kvalitu půdy. Současné 
intenzivní zemědělství, zaměřené na sklizeň dotací a  upřed-
nostňující kvantitu před kvalitou, nedává smysl. Krajinná opat-
ření navíc přispívají k další zásadní oblasti, k ochraně vodních 
zdrojů.
Nedílnou součástí Green Deal je příprava na budoucí změny. 
Přírodní i společenské procesy mají velkou setrvačnost. EU je 
jen malou i  když významnou částí světa. Budoucnost neleží 
plně v našich rukách, není však nutné podléhat skepsi. Řada 
obvyklých podezřelých se chová lépe, než by šlo soudit ze čtení 
povrchních článků. Nicméně štěstí přeje připraveným. Green 
Deal také znamená příležitost pro byrokraty a  pro nadšence 
s velkými idejemi a minimem znalostí. Znervózňuje mne, jak 
těžko se pravidlo 80/20 vysvětluje obvykle inteligentním lidem, 
pokud jim z očí sálá vášeň. Odstranit poslední pětinu škodli-
vých následků je několikanásobně dražší než napravit vše 
ostatní. Bohužel, peníze utracené na dosažení ideálu pak chybí 
u palčivějších problémů.

Já se u Green Deal nejvíce obávám české kreativity ve vymýšle-
ní ptákovin. Nebylo by to poprvé, kdy jsme rozumná celoevrop-
ská opatření přetavili v lokální hlouposti. Je správné diskutovat 
o jednotlivých krocích, je správné hlídat, abychom neplýtvali 
prostředky, je správné držet na uzdě administrativní opatření, 
která kvůli prkotinám nebo bezvýznamnému urychlení ome-
zují svobodu jednotlivce. Základy Green dealu jsou ale správ-
né. Bylo by škoda marnit síly bojem proti něčemu, co všichni 
chceme.

U GREEN DEALU SE NEJVÍCE OBÁVÁM ČESKÉ 
KREATIVITY. JEHO ZÁKLADY JSOU SPRÁVNÉ. 
BYLO BY ŠKODA MARNIT SÍLY BOJEM PROTI 
NĚČEMU, CO VŠICHNI CHCEME.

MILOSLAV NIČ,
předseda odborné komise STAN Průmysl, 
energetika, věda a výzkum
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Ptáme se hejtmanů: Jaké jsou vaše oblíbené regionální speciality?

PETRA PECKOVÁ - Středočeský kraj
Tahle otázka mi přijde krutá, a to hned dvojnásobně. Zaprvé se blíží plavková sezóna, takže v rám-
ci diety tady mám popsat, co si musím odpírat. Zadruhé máme v našem kraji stovky, ba tisíce skvě-
lých živnostníků a farmářů, kteří dělají neskutečné laskominy a je tu málo místa, abych všechny 
ty dobroty vyjmenovala. Ale tak aspoň letem světem. Skoro nikdy mi nechybí doma Sirupy od Sej-
korky - skvělé Martiny Koníčkové, což je živnostnice roku 2022. Miluju sýry Sýrárny Jaga úžasné 
Gábiny Janebové, což je Srdcařka stejného ročníku soutěže živnostníků. Skvělé věci pak seženete 
taky na Farmě Milošovice rodiny Cihlářových, jejichž podnikání se stalo před nedávnem Farmou 
roku. A určitě potřebujete mít nejen jahodové laskominy z proslulé farmy ve Vraňanech manželů 
Hančových.
Naše výrobce se snažíme podporovat třeba tím, že pořádáme na krajském úřadě Středy Středoče-
chům, kdy živnostníci prodávají své skvělé produkty přímo v naší budově. Příště to bude v červnu, 
tak doražte!

PETR KULHÁNEK - Karlovarský kraj
První obecně známé spojení s naším krajem je karlovarský knedlík, pro mě ideálně se svíčko-
vou. Předtím je určitě vhodné aplikovat digestiv, tedy Becherovku. Karlovarské oplatky či troj-
hránky, původem ze západočeských lázní se už rozšířily do mnoha jiných míst, ale pořád teplá, 
lískooříšková oplatka na kolonádě má svůj půvab. V posledních dekádách se v regionu etablo-
vala řada místních producentů, čemuž odpovídá i hojná účast v soutěži Regionální potravina. 
A mezi nimi také často lovím, nejčastěji v čerstvých sýrech. Hovězí maso z některé z místních 
farem je ideální na vynikající tatarák. Samostatnou kapitolou jsou pak pro mě regionální pivova-
ry, jejichž ležáky nebo speciály pravidelně a rád testuji – Krušnohor, Permon, Chyše, Ryžovna… 
Máme jich v kraji více jak deset.

JOSEF SUCHÁNEK - Olomoucký kraj
Olomoucký kraj se v posledních letech stává doslova rájem gastronomie. Přispívají k tomu nejen 
oblíbené regionální potravinové produkty, ale třeba i fakt, že v krajském městě provozují své re-
staurace i oblíbené hvězdy české gastronomie - Roman Paulus a Přemek Forejt. Z regionálních po-
travin musím zmínit své oblíbené – pivo Gustav z Litovle, olomoucké tvarůžky a čokoládu z Trou-
belic. Daří se také dalším producentům. Přímo v našich řadách registrovaných příznívců máme 
Lukáše Drlíka, majitele levandulového statku, ktetý vyrábí regionální produkty z levandulí. Navíc 
k tomu hospodaří ekologicky, takže regionální produkty navíc dávají i smysl z pohledu životní-
ho prostředí. Takže další důvod, proč mít rád regionální produkty. Každopádně vás všechny zvu, 
abyste naše produkty z Olomoucka a okolí ochutnali. Stojí to za to!

MARTIN PŮTA - Liberecký kraj
Každý má většinou v oblibě pochoutky, které mu jsou něčím blízké, spojuje si je s nějakým zážit-
kem, anebo se na jejich výrobě sám podílí. I já mám v oblibě takové speciality. Neznám asi lepší 
pocit, než když se celý rok starám o stromy v našem sadu a pak se v zimě těším z hruškovice vypá-
lené z jejich plodů. V Libereckém kraji máme desítky úspěšných výrobců specialit všeho druhu: od 
uzenářů, pekařů či cukrářů až k pivovarníkům, výrobcům sirupů, moštů a poctivých mléčných 
výrobků. Vybrat jen jednoho není snadné, a proto každý, kdo do našeho kraje zavítá, si může jako 
průvodce otevřít web lksobe.cz a tam si nejen výrobce pochoutek vybrat podle své chuti. Na co 
bych ale přece jen upozornil, jsou řemeslné výrobky z našich středních odborných škol, zejména 
se jedná o vyhlášenou tlačenku, učňovskou housku či vepřovou klobásu ze Střední školy hospo-
dářské a lesnické ve Frýdlantu. Ty stojí rozhodně za ochutnání.
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mSTAN

mSTAN VYRAZIL NAČERPAT ZKUŠENOSTI 
DO LIBERCE – Tomáš Strašík

Hlavní program rozdělený na více čás-
tí začal v ranních sobotních hodinách 
na krajském úřadě Libereckého kraje, 
kde nás přivítal hejtman Martin Půta 
z SLK po boku s paní poslankyní Jarmi-
lou Levko a panem náměstkem Petrem 
Tulpou. Tato trojice provedla naše čle-
ny krajským úřadem od střechy, kde 
představili město Liberec z  výšky, po 
přízemí, kde byla prohlídka zakončena 

debatou s panem hejtmanem, při které 
jsme se dozvěděli například to, že Libe-
rec nemá ledního medvěda.
Odpolední část programu probíhala 
v  prostorech Liberecké radnice, kde 
proběhla diskuse s některými radními 
a  zastupiteli. Následně byli účastníci 
provedeni budovou radnice a dozvěděli 
se zajímavosti o budově. Roli průvodce 
si na starost vzal nejmladší zastupitel 

Liberce Matyáš Moc. Po návštěvě rad-
nice a krátkém osobním volnu probíhal 
již odlehčenější program v podobě na-
učně-zábavného kvízového večera. 
Nedělním programem bylo už jen spo-
lečné rozloučení a odjezdy domů. Děku-
jeme moc představitelům města a kraje, 
že nám poskytli svůj čas a  dali nám 
vhled do ukázkové regionální politiky. 
Taktéž děkujeme KAS za jejich podporu.

Z celé republiky se v pátek v podvečer sjelo na 30 členů, mezi nimiž bylo i několik nováčků. Večer 
oficiálně zahájil předseda Tomáš Pavelka akci a seznámil účastníky s programem, pak jsme se v rámci 
neformálního večera poznávali s novými členy a také jsme si užili trochu té společenské zábavy.
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Jan Lacina:
Od minulého úterka  čekám ve sněmovně jako zpravodaj na svůj bod 
Veřejná instituce v kultuře, na níž kulturní obec čeká už 30 let. Místo 
toho nás tu na konci dalšiho týdne osvěžuje svou páteční svahilštinou 
Andrej Babiš. Dnes jsem se dozvěděl,  že byl v Libyi. Blahopřeju.

  X

Michaela Šebelová: 
Dnes jsem se „rozsvítila modře“, abych se připojila ke kampani Nadě-
je pro Autismus v rámci Světového dne porozumění autismu. 
Věděli jste, že 2-3 lidé ze 100 žijí s poruchou autistického 
spektra       Potřebují naše porozumění, vstřícnost, podporu a respekt.

Facebook

Věra Kovářová: 
Ráda jsem přispěla a děkuji všem - dobrovolníkům, organizátorům, 
obchodním řetězcům a samozřejmě každému, kdo pomohl.      
 I balíček rýže, nebo balík dětských plen pomůže. Potravinové banky 
fungují již 30 let a fungují báječně.                      

Facebook

Barbora Urbanová: 
Na tiskovku ve středu k redefinici znásilnění jsem si vzala tuhle brož. 
Krásná. Od žen (v tomto případě), které zažily sexuální násilí při válce 
v Kosovu. Už se mě na to někdo ptal, zjišťuju detaily, zda se dá někde 
pořídit. Bylo mi ctí ji mít na sobě při tak důležité chvíli pro přeživší…

 Facebook

Z Komory aneb Jak žijeme ve Sněmovně

https://twitter.com/j_lacina/status/1781223224056942988
https://www.facebook.com/sebelovamichaela/posts/pfbid0ttdLG3gXL43sXoKvxSjbGmocFjbTMqt8ZVpJmUdLiMD5eiPhnik2YtyjFYttzqDgl
https://www.facebook.com/photo?fbid=1030549311759905&set=pcb.1030549355093234
https://www.facebook.com/UrbanovaBarboraSTAN/posts/pfbid022a6UijFE9af8kfBqCcM29FJmuVAapjQz524eApBVrSYpcTH4LGGaYCNiNoUZY7GEl
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Jihomoravský kraj

EVROPA ZNAMENÁ I JIŽNÍ MORAVA, 
POJĎME TO SPOLU UKÁZAT
– Petra Korlaar

Do evropských voleb zbývá několik málo týdnů. Danuše s Hon-
zou toho už hodně odmakali a nyní je řada na nás, ostatních 
kandidátech se aktivně zapojit a udělat maximum pro co nej-
lepší výsledek v EP, na kraji i v Senátu. Budu ráda za vaši pod-
poru v následujících týdnech a naopak, velmi ráda poskytnu 
podporu já, kdekoliv to bude třeba.
   
Pár slov o mě
Evropa je nejen mým domovem, ale i symbolem hodnot, na které 
jsem hrdá, a které chci pomáhat dál budovat. Narodila jsem se 
do socialistického Československa, studovala ve Francii, promo-
vala v Brně, první kariérní příležitosti mi nabídl Londýn a pro 
rodinný život jsme si vybrali Mikulov. Skrze mého muže a naši 
dceru se stalo Nizozemí mou další pomyslnou domovinou. Na-
rodila jsem se do nesvobodné země a měla možnost pozorovat 
zevnitř i zvenčí její proměnu. Směřování České republiky mi ni-
kdy nebylo lhostejné. A i z toho důvodu jsem se rozhodla zde žít, 
založit rodinu a vydat se na dobrodružnou cestu ženy v politice.

Čeho chci dosáhnout
Budoucí Evropský parlament bude muset řešit velmi složitou 
geopolitickou situaci. Jsem si toho plně vědoma, stejně jako ne-
bezpečí, které pro náš region představují sílící tendence, které 
jdou proti evropským hodnotám. Jako člen Evropského parla-
mentu bych v rámci Výboru pro kulturu a vzdělávání (CULT) usi-
lovala o tyto priority, které jsou ukotvené i v našem programu:
• zvýšení podpory programu Erasmus+
• inovace ve školství včetně vzdělávání v  oblasti digitální 

gramotnosti a AI
• jasně definovaná podpora nezávislé žurnalistiky a zvýše-

ní ochrany pro veřejná média
• podpora evropského kulturního a  kreativního sektoru 

a umocnění vzájemné soudržnosti v Evropě

Protože díky kvalifikované pracovní síle posílíme konkurence-
schopnost, díky kultuře si udržíme kvalitu života a svobodná 
média nás ochrání před dezinformacemi, manipulací a naru-
šením demokratických procesů. To vše posílí ekonomiku Ev-
ropy a zajistí její stabilitu a bezpečnost. Více o mých prioritách 
najdete na mém webu www.petrakorlaar.cz.

Mé kompetence
V životě jsem měla možnost poznat několik evropských států 
zblízka. Žila jsem v nich jako student, manažer ve vedení nad-
národní korporace i jako běžný občan. Klíčové oblasti evrop-
ské politiky jako je obchod, životní prostředí, bezpečnost či so-
ciální záležitosti vnímá každá země ze své perspektivy – a tu 

Letošní rok je ve znamení voleb a mně je velkou ctí být hned v té první „evropské” sestavě. Vědoma 
si podpory a příležitosti, kterou mi vedení STANu poskytlo umístěním na 3. místo kandidátky, jsem 
připravena přenášet témata našeho regionu na půdu Evropského parlamentu.

je dobré znát. Nutnost orientovat se v rámci různých kultur mi 
pomohla si vybudovat silné komunikační dovednosti a naučila 
mě schopnosti vyjednávat a hledat východiska i ve velmi složi-
tých situacích. A to vše ve více jazycích.

Jak mě můžete podpořit?
Budu ráda, pokud tu a tam kouknete na moje sociální sítě a pod-
poříte mě sdílením nebo reakcí. Najdete mě na Facebooku, Twi-
tteru, Instagramu i Linkedinu.
V rámci kampaně máme k dispozici relativně velké množství 
„plachet na ploty“. Pokud víte o nějakém ideálním místě na již-
ní Moravě (ale klidně i mimo ni), kde by tato forma kampaně 
nezapadla, budu moc ráda za jakýkoliv tip.
Pokud byste chtěli nějaké téma otevřít, moc ráda se ho ujmu. 
Dejte vědět, co vás na evropské úrovni trápí a koukneme na to!

PETRA KORLAAR,
místostarostka Mikulova, kandidátka č. 3 do EP



Kontaktujte nás! www.starostove.cz 
facebook.com/starostove

NOVÝ RVP POSÍLÍ VÝUKU 
ZAMĚŘENOU NA DOVEDNOSTI

Chceme tím docílit jejich lepší připravenosti na rychlou dobu 
21. století a odolnosti vůči nástrahám. „Nejde o to, aby toho 
bylo méně, co se učíme, ale trochu jinak v  jiné struktuře, 
s hlubším ponorem do některých témat. V některých věcech 
prostě dojde k  redukci toho rozsahu učiva, které dříve bylo 
pojímáno encyklopedicky,“ říká náš ministr Mikuláš Bek. Ná-
vrh vzdělávacího programu teď projde veřejnou konzultací, ve 
které se mohou nejen odborníci, ale i laická veřejnost k návrhu 
vyjádřit a připomínkovat ho.

SLEDUJTE NAŠI ČINNOST NA WWW.STARAME.SE

STARÁME SE

SCHVÁLILI JSME AMBICIÓZNÍ 
REFORMU STÁTNÍ SPRÁVY 

Vnitro, to není jen policie a hasiči. To je i státní správa. A Vít Ra-
kušan pro vás má dobrou zprávu: „Vláda včera schválila novelu 
zákona o státní správě, kterou připravilo ministerstvo vnitra. Pod 
suchopárným názvem se skrývá nejambicióznější reforma státní 
správy od roku 2015.”
Co přinese? Lepší ochranu vysokých státních úředníků před 
politickými tlaky. Snížení byrokracie. Zajímavé příležitosti pro 
odborníky z praxe a absolventy zahraničních univerzit. Kariérní 
postup, který ve státní správě udrží zkušené experty a  přiláká 
mladé talenty. 

http://facebook.com/starostove

